

UNIVERSITE Abdelhamid Ibn Badis MOSTAGANEM

جامعة عبد الحميد بن باديس بمستغاتم كلية اللغات الأجنبية قسم اللغة الإسبانية ينظم

ملتقي علمي وطنيي موسوم ب:

الغزوات الحربية والمنشورات الأدبية و الشعرية المنسوبة للقائد الحربي الجزائري الأمير عبد القادر المغوارو انعكاس بطولاته على العالم الغربي و الشرقي

تخليدا لنكرى عيد اندلاع الثورة الجزائرية السادس و الستون 66 في الفاتح من نوفمبر 1954



يوم*ي: الأحد 30 و* الاثني*ن 31، من أكتوبر*، 2022



يوم دراسي خاص لتكريم الأستاذ المرحوم بدعي مصطفى

رنيسة اليوم الدراسي:

الدكتورة خينش سومية

رنيسة اللَّجنة العلمية:

الدكتورة مرقرية سهيلة

الديباجة:

ما كان تاريخ الجز انر فغيرا بل قد كان حافلا بالبطولات و المعارك الحربية و الثورية التي قادها العظماء، كالشيخ يوعمامة، للاه فاطمة نسومر ،الشيخ المقراني، الشبخ البشير الإبراهيمي، العلامة عبد الحميد إين بادیس، و...،غیر آن الاکثر شهرة، مجد، و هبیة هو الأمير عبد القادر الجزائري بن محي الدين، شخصية لا نظير لها في تاريخ الجزائر أنذاك. كان هذا الأخير من سلالة نبيلة، قاد جيوش و معارك و حزوب لا تحصمي و لا تعد. استطاع غزو القلوب ليس الحروب فقط. رجل عرف قيمة شعبه و أخلاقه، رجل أدى الأمانة و حصن و نصر وطنه. رجل کان أبا باسلا لوطنه و شعبه و محامي لقيمه و مبادنه و منيرا لمسيرة أمته. مشعلا منيرا لدرب استقلال جذري لشعبه و وطنه. لقد ځلد اسمه و حزوبه في التاريخ العزبي الإسلامي إلى جانب التاريخ الغربي. بدون أن ننسى حضوره الدائم من خلال مناهج التربية والنطيم الوطنيين، كون التلميذ و الطالب لهما كامل الحقوق لمعرفة و دراسة سيرة الأمير من خلال الجانب الأدبي، الشعري، و كذا اللغوي. الأمير كان يحظى بالبلاغة و الفصاحة في الخطاب حتى نال إعجاب بعض علماء اللغة في ميدان علوم اللغات كعيد الوهاب بالغرس من خلال نشره لمقال عنوانه: "الكفاءة الثقافية في الكتاب المدرسي للقلمقة في الطور الثانوي." هذا المقال يدرس المناهج من حيث البرامج و التداخل الثقافي و اللغوي. تارخيا، كان الأمير إنساني و فاروق في معاملاته مع شعبه. وطنه, وحتى السلطات الفرنسية و الجالية المسيحية في قارة لا تعرف لا الإسلام و لا المسلمين. المشرق العربي. كان إنسان عادل في قراراته و حافظا

غيم اجداده و سلالته النبيلة. اخلاقه و هيبته و كنا قدرته الخارقة لتسوية الأوضاع جعلنه أحد أكبر قباد الجزائر العظمى. زيادة على ذالك, جملة من الأدبيين من المشرق و المغرب تناصوا على نشر بطولاته. شخصيه المثلى. و كذا إنسانيته ألا محدودة. و جعله أمام العالم شخصية تاريخية تعثل رمز و شعار الصلح و السلم في جميع أنحاء العالم, حتى قبل عنه في صحيفة The London Times "أنه أثار الأمير قلق باريس و تحديه كل قوة فرنسا في عهد الملك لويس فيليب. و تاريخ الغزو الفرنسي للجزائر في جوهره محضر الصراع الذي شنه الأمير ضد الدولة العسكرية الأولى

أهداف لملتقى الوطنى:

- تسليط الضوء على تاريخ الجزائر العظمى عبر قاند جيشها و وزير إنسانيتها و أخلاقها أن لأ مثيل له الأمير عبد القادر الرمز و الشعار الجزائر الجديدة. الأيقونة النبي جعلته يجيب البحار و المحيطات ليغزو عالم لا إسلام و لا مسلمين هم الأغلبية فيه و يكون
- نشر الموروث الأدبى و الحربى الذي تركه الأمير عبر أكبر صحف و كثاب العرب و الغرب.
- تعریف صدی جمهوریته و عالمیته ضمن بلدان العالم كنا نضنهم ناكرين لتاريخينا المجيد
- تذكير الطلبة بتاريخ ابقونة الجزائر ومدى تأثر الغرب بشخصيته

 ما البصمة الخالدة التي تركها بطل الجزائر الأمير عبد القادر بن محى الدين في الصفحات التارخية، ألأدبية و كذا اللُّغوية في العالم منذ الفرن الناسع عشر

محاور لملتقى الوطني:

 1 أهم المعارك و الصراعات و المقاومات الشعبية التى خاضها الأمير عبد الفادر الجزائري و تأثير ها على الأدب و الشعر الجز انري خاصة و العالمي عامة خلال القرن 19.

2_ المؤلفات الأدبية و الشعرية التي أنجزت من طرف الجزائريين و غيرهم إجلالا و تقديرا لتحفه و بطولاته الحربية مع الغزو الفرنسي.

3_ العديد من البلدان أثر الأمير فيا و تأثرت به من خلال فترة سيطرته على الوضع الاستعماري, مما أذى بها إلى الافتخار بشخصيته الحربية. و حتى القيام بتلقوب بلدانها بإسمة و تشييد تماثيله في المناحات العامة.

4_ غزو الأمير المشرق, خاصة سوريا و تركه فيها البصمة التي جعلت العالم بأكمله يشهد على إنسانيته قبل ديانته.

5_ العوامل التي جعلت البطولات و المعارك و الحروب التي قادها بطلنا المغوار بكل جدارة و استحقاق تقطع البحور و المحيطات لتمتقر في

استطاع الامير نقش اسمه من ذهب في

صحف تاريخ الجزائر خاصة و الغرب عامة يغضل سيرته الحاقلة بالمعارك و الحروب البطولية التي رسخت بشكل مثير للدهشة حتى في

موسوعات السجلات العالمية.

7_ وازع الدوافع السياسية، الدينية، و الوطنية التي جعلت الأمير عبد القادر الجزائري يميل إلى الجهاد في سبيل تحرير وطنه

8 طريقته الفنية للتعامل مع المسيحيين لضمان أمنهم و ذلك بفضل خلقه المذهل و المتميز و نسبه

 9 عرض مختصرا لنسب الأمير و سيرة حياته و معاملته مع عاتلته, أقاريه, و غيره.

10 أهم المعارض و المتاحف العالمية التي نشدت تاريخ و بطولات الأمير.

11_ الأمير و جمهوريته من خلال مناهج التربية والتعليم الوطنيين.

12 تحليل خطابات الأمير عبد القادر من خلال علوم اللغة.

13_ دراسة أدب الأمير عبد القادر.

شروط المشاركة:

- لا تقبل استمارات المشاركة الواردة بعد انتهاء أجال الاستغبال
- إرفاق استمارة المشاركة بسيرة ذاتية مختصرة. أن تكون المداخلة فردية أو ثنائية ومتصلة
- بأحد محاور الملتقى الدولي نقدم المداخلات باللغات التالية: العربية، الإنجليزية، الفرنسية والإسبانية.
- ألاَّ يقل وقت المداخلة عن 15 دقيقة لكل مداخل أو مداخلة

إدارةا الملتقى الوطني: ضيوف الشرف:

- الرئيس الشرقى الأول لليوم الدراسى ؛ أ. د يعقوبي بلعباس- رئيس جامعة عبد الحميد ابن باديس، مستغاتم
- الرئيس الشرقى الثاني لليوم الدراسي ؛ أ. د مصطفى بلحاكم- رئيس جامعة و هران1.
- ناتب الرنيس الشرفي لليوم الدراسي؛ أ. د پاللطرش هوارئ؛ عميد كلية اللغات الأجنبية، جامعة عبد الحميد إبن باديس، مستغانم

الأساتذة الكرام:

- أشوشة زواوي؛ جامعة وهران 2.
- أبحوص عباس؛ جامعة عبد الحميد إبن باديس. مستغاتم
- أ. عبد الحى بختة؛ جامعة عبد الحميد إبن باديس مستغاتم
 - أ. الكورصو كمال؛ جامعة و هران 2.
 - أ. ياسين رشيدة؛ جامعة و هران 2.

- د.خيش سومية؛ جامعة عبد الحميد إبن ياديس مستغاتم
- د.مرقریة سهیلة؛ جامعة عبد الحمید این ياديس مستغاتم
- الإسبانية، كلية اللغات الأجنبية، جامعة عبد الحميد إبن باديس، مستغاتم
- د مالكى سقيان؛ جامعة عبد الحميد إبن باديس,
- د. كعبان عد القادر؛ جامعة عبد الحميد إبن ياديس, مستغاتم
- د. عاومر حياة؛ جامعة عبد الحميد إبن باديس, مستغاثم
- درزقة زاهيرة؛ جامعة عبد الحميد ابن باديس. مستغاثم
 - د. لكحل زاهيرة؛ جامعة وهران 1.
 - د. بلقاسم ليلي؛ جامعة غليزان.
- د. موصدق ليلى ؛ جامعة عبد الحميد إبن باديس مستغاتم
- د. مرجى نعيمة ؛ جامعة عبد الحميد إبن ياديس, مستغاتم
- د. باربار حفيظة؛ جامعة عبد الحميد ابن ياديس, مستغاتم

اللجنة التنظيمية:

- د.خينش سومية؛ جامعة عبد الحميد إبن باديس. مستغاثم
- د مرقریة سهیلة؛ جامعة عبد الحمید این ياديس مستغاتم
- د.مالكي سقيان؛ جامعة عبد الحميد ابن باديس.
- د. كعبان عيد القادر؛ جامعة عبد الحميد إبن ياديس. مستغاتم
- د بوزید مکیة؛ جامعة عبد الحمید این بادیس.
- د. باربار حفيظة؛ جامعة عبد الحميد ابن باديس, مستغاث
- فقیه صالحة؛ جامعة عبد الحمید این بادیس. مستغاثم.
- بمبود نصيرة؛ جامعة عبد الحميد إبن باديس.
- مسعود ناصر سعاد؛ جامعة عبد الحميد إين ياديس مستغاتم
- صحباتو فرید؛ جامعة عبد الحمید این بادیس. مستغاتم
- تقیة شریف؛ جامعة عبد الحمید این بادیس. مستغاتم.
- بن محطى فاطيمة؛ جامعة عبد الحميد إبن ياديس مستغاتم
- وسرير محمد الحاج؛ جامعة عبد الحميد إين ياديس, مستغاتم

مواعيد هامة:

 الإعلان عن الملتقى يكون في تاريخ سېنمبر 2022.

- أخر أجل لاستلام الملخصات يكون في تاريخ 30 سيتمبر 2022
- ضبط الملخصات المقبولة يكون في تاريخ 15 أكتوبر 2022.
- ارسال الدعوات للمشاركين يكون في تاريخ 20 اكتوبر 2022.
- المعيد لواليش بارودي؛ رئيس القسم اللغة الملتقى يكون في تاريخ 30-31 أكتوبر .2022

البريد الإليكتروني:

• ترسل الملخصات إلى البريد الإلكترونا التالي:

Elamirabdelkader.studyday@gmail.com

as well as the world's literature and poetry during the nineteenth century.

- Literary and poetic works done by the Algerians and others giving an homage and appreciation for his masterpieces and his war heroism with the French invasion.
- The Prince has influenced many countries and those latter have been influenced by him during his period of control over the colonial situation, which made them proud of his warrior character. They even called their towns after him and erected statues of him in public squares.
- 4. The conquest of the Orient, by El Amir who left his fingerprint on, let's the world witnessing his humanity before his religion.
- Factors that made tournaments, battles, and wars led by our commanding hero well deservedly, cross seas and oceans to settle in a continent that knows neither Islam nor Muslims.
- EI Amir succeeded to engrave his name in gold in the newspapers of the Algerian history, in particular, and western one, in general; thanks to his biography full of heroic adventures, amazingly rooted in the encyclopedias of world records.
- 7. The large political, religious, and national motives that led the Algerian El Amir Abdelkader tend to fight in order to free his homeland.
- His artistic way to deal with Christians to ensure their security in Syria, thanks to his amazing and distinguished manners and noble lineage.
- A brief representation of the Prince's lineage, his biography, as well as his treatment with his family, relatives, and others.
- The most important international exhibitions

- history through the commander of her army and the minister of her humanity with morals like no other. the emblem of the New Algeria, as well as the icon that made him cross the seas and the oceans to conquer a world, which knows neither Islam nor Muslims who have been the less prevalent ones. And by the way, he succeeded to engrave his name within a Christian label.
- Dissemination of the literary and the military legacy left by the Prince through the largest Arabs and West newspapers and books.
- Defining the echo of his Republic and his universality within the countries of the world, we thought they were denial of our glorious
- Remind students of the history of the icon of Algeria and the extent to which the West has been affected by his personality via his speech analysis, and the inclusion of his biography, as well as the literary skills from a Linguistic aspect to enrich both pupils and students to know more about their immeasurable Algerian history.

Problematic:

So, I wonder, what is the immortal footprint in this world left by the Algerian Chief of noble lineage El Amir Abdelkader Ibn Mahveddine in the world's history, literarily, as well as Linguistic pages from the nineteenth century till nowadays?

National Conference Axes:

The most important battles, struggles, and popular resistances that the Algerian El Amir fought for, and their impact on the Algerian's,

· Shed light on the Great Algerian to know and study the biography of the Prince through the literary, poetic, and linguistic aspects. The Prince had a great eloquence in his El Amir Abdelkader is the symbol, speech until he won the admiration of some linguists. In the field of Sciences Abdelwahab Language Belghars published an entitled: "Cultural Competence in a Textbook of Philosophy in High School." This latter, studied the curricula in terms of programs, as well as cultural, and linguistic Historically. overlap. was humane and able to distinguish the truth from falsehood in his dealings with his people, nation, and even the French authorities, as well as the Christian community in the Orient. He was a just person in his decisions, and preserved the values of his ancestors, along with his noble lineage. His morals and prestige; as well as his extraordinary ability to settle the situation, made him of the greatest leaders of Great Furthermore, Algeria. number of literary men and women from the Orient and the West competed to publish his championships, his ideal personality, and his unlimited humanity. This actually made him a historical personality before the whole world, representing a symbol and motto of peace worldwide. It was even reported in the London Times newspaper that: "El Amir raised the Prince's concern for Paris defying all the power of France during the reign of King Louis Philippe. And the history of French invasion of Algeria is essentially a record of the struggle waged by the prince against the first military nation in Europe."

Objectives of the National Conference:

- Dr. Khinèche Soumèya; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem
- Dr. Markria Souhaila; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Malki Sofiane; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Kaben Abdelkader; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Bouzid Mekkia; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Ms. Fkih Salha; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Ms. Bessioud Nacira; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Ms. Messaoud Nacer; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Sir. Sahbatou Farid; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Sir. Teguia Cherif; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Ms. Benmahti Fatima; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Sir. Serrir Mohamed Elhadj;
 Univ Abdelhamid Ibn Badis.
 Mostaganem.

Important Dates:

- Announcing the Forum is on the 4th of September, 2022.
- Deadline for receiving the complete and whole entries is on the 30th of September, 2022.
- Adjustment of accepted entries is on the 15th of October, 2022.
- Sending invitations to participants is on the 20th of October, 2022.
- Forum date is on the 30th and 31st of October, 2022.

E-mail:

- Abstracts are sent to the Following e-mail address:
- Elamirabdelkader.studyday@gmail .com

- Pr. Bahous Abbes; Univ. Abdel amid Ibn Badis, Mostaganem.
- Pr. Abdelhay Bakhta; Univ. Abdel amid Ibn Badis, Mostaganem.
- Pr. El Korso Kamal; University of Oran 2.
- Pr. Yacine Rachida; University of Oran 2.

Scientific Commission:

- Dr. Khinèche Soumèya; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Markria Souhaila; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Sir. Loualiche Baroudi; Head of the Spanish Department, Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Malki Sofiane; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Kaben Abdelkader; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Bouzid Mekkia; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Lekhal Zahira; Univ Oran
- Dr. Belkacem Leila. Univ de Relizane.
- Aoumeur Hayet; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Rezga Zahira; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Merdji Naima ;Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- Dr. Moussadak Leila; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.
- **Dr. Berber Hafida**; Univ Abdelhamid Ibn Badis. Mostaganem.

The Organizational Commission:

- museum that sought the history and heroism of the Prince.
- 11. The Prince and his Republican spirit through the curricula of national education.
- Analyzing the speeches of the Prince through Linguistics.
- Studying literature of El Amir Abdelkader.

Participation Terms:

- Participation forms received after the deadlines have expired will not be accepted.
- Attach participation forms with a concise biography.
- The intervention should be individual or dual on the condition that it is related to one of the themes of the National Conference.
- Entries should be provided in Arabic, English, French and Spanish.
- The time for each entry or intervention shall not be less than 15 minutes.

National Conference Management:

> Special Guests:

- First Honorary President of the Study Day: Pr & Dr. Yakoubi
 Belabes President of Abdelhamid Ibn Badis University, Mostaganem.
- Second Honorary President of the Study Day: Pr & Dr.
 Mostafa Belhakem President of Oran 1 University.
- Honorary Vice President of the Study Day: Dr. Bellatrach Houari; Dean of Foreign Languages Faculty, in Abdelhamid Ibn Badis University, Mostaganem.

> Dear Professors:

• Pr. Choucha Zouaoui; University of Oran 2.

The Head of the Study Day:

Dr. Khinèche Soumèya

<u>Scientific Committee</u>

<u>Chair:</u>

Dr. Markria Souhaila

Preamble:

The Algerian history has never been poor, but rather full of heroism, as well as battles and revolutionary wars led by the Greats, as; El Cheikh Bouamama, Lala Fatima Nsoumer, El Cheikh El Moukrani, El Chiekh El Bachir El Ibrahimi, the scholar AbdelHamid Ibn Badis. However, the most renowned, glorious, and famous one, used to be the Algerian El Amir Abdelkader son of Mahyeddine an unparalleled figure in the Algerian history at that time. Moreover, this latter was from a noble descent. He led armies, countless battles and wars. He was able to conquer hearts not only wars. He was a man who knew the value of his people and their ethics. El Amir performed the trust and was as a fortress, as well as a victory to his homeland. A man who was a father to his country and people; furthermore, he was a true lawyer for his values and principles illuminating the path of his nation. Abdelkader was a beacon highlighting the path to a radical independence for both his people and nation. He immortalized his name and adventures in the Arab-Islamic; as well as the western history. Indeed, without forgetting his permanent presence in the curricula of national education. Pupils and students have full rights



In the Memory of the
Sixty Sixth 66th
Anniversary of the
Outbreak of the
Algerian Revolution
on
November 1ST 1954



On:

Sunday, 30th and Monday, 31st of October 2022

Special Study
Day in Honor of
the Late
Professor Bedai
Mustapha



Abdelhamid Ibn
Badis University
Faculty of
Foreign
Languages
Spanish
Department
Organizes

<u>A National</u> Conference Branded:

War Conquests,
Literary, and
Poetic
Publications
Contributed to
the Algerian
War Leader and
Commander El
Amir
Abdelkader and
the Reflection of
his Heroism on
the Western
and Eastern
World